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1.900 
aantal bedrijven 

met vleeskalveren

1.400.000 
jaarlijks geslacht

15.000 
werkzaam in de sector

€ 1,6 miljard
toegevoegde waarde

850.000 
kalveren geïmporteerd

226.000 ton 
kalfsvlees per jaar

1.300
vleeskalverenbedrijven

850.000
vleeskalverplaatsen

900.000
vleeskalveren

600.000
vleeskalveren ‘wit’

300.000
vleeskalveren ‘rosé’

90%
wordt geëxporteerd

meenemen.“Wewerkeninonzepraktijk
metnegenkalverdierenartsenenmerkendat
hetlandvanherkomstgeenrolspeeltinhet
meenemenvandierziektes.Gekgenoegzijn
de‘Oostblokkalveren’quagezondheidrela-
tiefhetbeste,mitshettransportnaarhier
kwalitatiefgoedis.Ennoeminhetkortever-
leden,behoudensBVDtype2uitDuitsland,
ééndierziektediedebuitenlandsekalveren
hebbenmeegenomen.”
TjeerdvanDekken,PvdA-Tweede-Kamerlid,
isookstelliginzijnmening:“Wijhebben
onsstandpuntoverhethalverenvandesec-
tornietgewijzigd.Volksgezondheidisons
uitgangspunt.StaatssecretarisDijksmavan
landbouwheeft10miljoeneurovoorde
sectorbeschikbaargesteldomtekomentot
oplossingenvoorduurzaamheid,transport,
welzijnendiergezondheid.Desectormag
zelfmetoplossingenkomen.Ikdenkdat
dierenartsendiebewerendatkalverenuit
hetbuitenlandevengezondzijn,hunhuis-
werkovermoetendoen.”DePvdA‘erweet
echtergeenenkeleziektetenoemendie
bedreigendzouzijn.Overdetijddiede
PvdAdesectormaximaalgeeftvoordatde
politiekmoetingrijpen,laatVanDekken
zichnietuit.“Ikwachteerstdeoplossingen
diedesectorzelfaandraagtaf.”
CDA-kamerlidJacoGeurtszietnietsinhet
afbrekenvandekalversector.“Wezijnnual
gidslandvoordeDenenenwijwillende
vleeskalverhoudersalleruimtebiedenomte
ondernemeninNederland.Alsboerennaar
hetbuitenlandwillen,isdathuneigen
keuze.”

Oplossingen sector
Desectormaaktmomenteeleenfiksefinan-
ciëleaderlatingdoor.Washettotopheden
zodatdekalverhouderijaanhetBrusselse
subsidie-infuusvan60miljoeneuroperjaar
lag,omgerekend50.000europerbedrijf,
vanafnuwordtdiekraandichtgeknepentot
8miljoeneurojaarlijks.HetnieuweEurope-
selandbouwbeleidwordtomgezetnaar
grondgebondentoeslagrechten,waardoorde
kalverbedrijveneengrotehapaaninkomens-
steungaanmissen.Desectorbiedtwerkaan
15.000mensenenheefteeneconomische
waardevanruim1,5miljardeuro.Meerdan
90procentvanhetvleesverdwijntnaarlan-
denalsItalië,DuitslandenFrankrijk.Het
ketenmodel,gedomineerddoordeintegra-
tiesVanDrieGroupenDenkavit,staatofvalt
bijgezondvlees.
DierenartsTheeuweszietterdegeoplossingen
omdesectorvlottetrekkenenteverbeteren.

Frank de Vries

Kalversector onder de 
hamer
Onze vleeskalversector, 1.900 bedrijven groot, is toonaangevend in de wereld. Toch is er sprake van 

grote uitdagingen in dierenwelzijn, transporten van dieren en diergezondheid. Boze stemmen in het 

Haagse willen de sector zelfs geheel of gedeeltelijk liquideren.

T alrijkeprojectenzijnopgestart
omdevleeskalversectortever-
beteren.Datisnodigomdat
dezesectorondervuurligt
vanpolitiek,beleidenmaat-

schappij.ZoheefthetministerievanEcono-
mischeZakenhet‘project‘Verbeterentran-
sportenopvangvanhetjongekalf’begindit
jaaroptouwgezet.Eneenschareaanfarma-
ceutischebedrijvenisbezigheteivan
Columbustevindenalshetgaatomalterna-
tieveoplossingenvoordiarreeenluchtweg-
problemen.HetProductschapVeeenVlees
deedeenvaccinatieproefmeteentweetal
vaccinsbijvleeskalveren.Hetschapconclu-
deerdedatdezetoepassingbijdraagtaaneen
reductievanhetantibioticumgebruik.

Antibiotica
Zonderantibioticaishetnogsteedsonmo-
gelijkeengezondstukjekalfsvleesteprodu-
ceren.DeNVWAconcludeerdein2011via
eenquickscanbij52vleeskalverbedrijven
voordeproductievanblankkalfsvleesdatop
92procentvandezebedrijveneenantibioti-
cum-startpakketwasafgeleverd.Enop88
procentvandezebedrijvenwasbijopstart
eenstandaardbehandelingmetantibiotica
toegepast.In2014rapporteerdedewaak-
hondvoordiergeneesmiddelen,deStichting
Diergeneesmiddelenautoriteit(SDa),dathet
percentagedierenartsendatinhetrode
gebiedvalt,endusteveelantibioticatoepast,
hethoogstisbijdierenartsenvoorvleeskal-
veren.Erwerdvastgestelddat23procentvan
dekalverdierenartsenteveelantibioticavoor-
schrijftvergelekenmetdeSDa-normen.
Tochwistookdevleeskalversectorzijnanti-
bioticagebruikdrastischtebeperken:op
blankvleesbedrijven17procentminderin

2012tenopzichtevaneenjaareerder;op
rosé-starbedrijven14procentminder.
Omvoldoendekalverenoptezetten,zijnwe
voorruim50procentafhankelijkvanhet
buitenland.Datbetekenttransportenvanuit
deverreensomsondoorzichtigedataover
herkomstenhetlevenvanhetkalfinde
eerstetweelevensweken.

Turn around
Devraagisofallerlei‘lapmiddelen’desector
wezenlijkgaanveranderenendaarmeekun-
nenredden.Moeternieteenechteommekeer
komenomopdelangetermijnverzekerdte
zijnvaneensectordiewordtgedragendoor
politiekenmaatschappij?InpolitiekDen
HaagroependePvdAenD66desectorop
tehalveren.Vande1,4miljoenkalverendie
jaarlijksnaardeslachterijgaan,komen
850.000vanbuitenNederland,zoalsDuits-
land(50procentvantotaal),België,Polenen
Letland.Juistdiebuitenlandsekalveren
gevenmeerrisicoopdierziekteshier,aldus
hetPlatformLandbouw,Innovatieen
Samenleving,eenadviesorgaanvanderege-
ring.Eentelefoontjemetdesecretaris,Carin
Rougoor,leertdatditorgaanper1mei2014
isopgeheven.“Wekregengeengeldmeer
vanEZendanhoudthetop.”Hetblijktdat
ditadviesorgaanwelheelminuscuulwas:
eensecretarisdieerééndagperweekwerkte
envoorzitterWoutervanderWeijden(direc-
teurCentrumvoorLandbouwenMilieu)
vooreenhalvedag.Deimpactwaserniet
minderomtoenditmini-orgaanapril2014
poneerdedesectortehalveren.
“Onzin”,zegtkalverartsPeterTheewesvan
dierenartsenpraktijkThewiuitTilburgstel-
lig.Hijbestrijdtdestellingdathetjuistde
buitenlandsekalverenzijndiedierziektes

VLEESKALVERSECTOR
IN FEITEN EN CIJFERS

DIERENARTS 
ThEEuwES

“Door de gezondheidsstatus 
van een kalf te benoemen kun 
je risico groepen samenstellen.”
Foto: DAP Thewi 

Theeuwessteltdatdekwaliteitvanhettrans-
portbelangrijkerisdandeafstanddiede
kalverenmoetenoverbruggen.Ditblijktook
uithetonderzoekvanWijbrandOuweltjes,
wetenschapperbijWageningenUR
(V-Focus, februari 2014).Sindsbeginditjaar
noterenTheeuwesenzijncollega-dieren-
artseninhunmanagementsysteemaltijdde
nationaliteitvanhetkalf.“Hiermeekunnen
weovereenjaaronzewaarnemingenover
dierziektesinrelatietothetlandvanherkomst
nogbeteronderbouwen.”
Theeuweszietookindenascholingvankal-
verhoudersergveelheil.“Ikvinddatkalver-
houdersverplichtmoetenscholenjaarlijks.
Vleeskalverhouderswerkenvaakinloon-
dienstvaneenintegratie.Inzo’nbelangrijke
groepwordtnietgeïnvesteerd,terwijlkalver-
dierenartsenwelwordenverplichttot
nascholingomhunkwaliteitteverbeteren.
Datmoetveranderen.”Theeuweswijstopde
sterkereductievanhetantibioticumgebruik:
“Tussen2010en2013daaldeinonzepraktijk
hetgebruikopkoppelniveaumet40procent.”
Allekalverdierenartsenvandepraktijkevalue-
rensamenmetdekalverhoudergenomenpre-
ventieveencuratievemaatregelenineen
vorigeronde.“Wekijkenwatgoedgingenwat
nietenlerendaarvanvooreennieuweronde
kalveren.”
HetmoetTheeuwesnogevenvanhethart
dathijinzekerezinbaaltvanonzeoverheid:
“Wekrijgenenormveelwijzigingenvanuit
DenHaagoveronsheen.Datisgoeden
nodig.Maarwatnietkloptisdeovervloed
aanwijzigingendiewealssectorvooronze
kiezenkrijgen.Erisdelaatstedriejaarte
veeldoorgedrukt.Projecteninstalvloeren,
sneldiagnostica,vaccins,10-stappenplan,
UDD-regelingennogveelmeer.Deeffecten
vaneenmaatregelzijnnognietvolledig
doorgevoerdofdevolgendehindernissen
wordenalweeropgeworpen,waardoorde
effectenvaneeneerderprojectomzeep
geholpenkunnenworden.”

Sector naar buitenland
LigtdeoplossingvoordierenartsTheeuwes
inhetverbeterenvandesectorhier,anderen
ziendesectorhetliefstverhuizennaarhet
buitenland.Theeuwes:“Alsjedesectornaar
hetbuitenlandverhuist,gaandaardeproble-
menontstaan,danverplaatsjelouter.Dan
sluitjehierdeogenvoordewerkwijzedaar.
Neemnuhetgebruikvanquinolonen,een
derdekeusantibioticum.Hetgebruikhier-
vanisbijonstotbijnanulgereduceerd,ter-
wijlhetinhetOostbloknogvolopwordt

ingezetbijdieren.Willenwedatdan?”Ook
scheidendvoorzittervandeLTO-vakgroep
Vleeskalverhouderij,GerKoopmans,vindt
hetideeomdesectortehalverengeenoplos-
sing.Koopmans:“Mensendieditbeweren
gaanravagesaanrichtenineeneconomisch
perfectdraaiendesector.”
Theeuwesblijfterophamerenomjuistin
onsland,waardekwaliteitseisenalhoog
zijn,desectorverderteupgraden.“Neemnu
dehuisvesting:ikbeneengrotevoorstander
vankleinecompartimententotmaximaal200
kalveren.Envanhetall-in-all-outprincipe.En
ikbenerggecharmeerdvaneenprojectals
‘Hetrobuustekalf’waarindegezondheids-
status,zoalsbieststatusenconditievanhet
kalf,centraalstaat.Doordegezondheids-
statusvaneenkalftebenoemenkunje
risicogroepensamenstellen.”
VoorzitterKoopmansheeftrecentaanstaats-
secretarisDijksmaeenconceptplanaangebo-
denwaarinwegenstaanomdekwaliteitvan
desectoropteschroeven.“Ikkanernog
nietsoverzeggen,wantwewilleneerstonze
LTO-ledeneroverraadplegen.”Toonvan
Hoof,portefeuillehouderdiergezondheidbij
LTO,wijstophetverbeterenvanderelatie
tussendemelkveehouderenkalverhouder.


